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فن تـــز یـــا طـــرح حفاظـــت از دســـتاوردهای فناورانـــه به عنـــوان یکـــی از 
یاســـت جمهوری  رویدادهـــای حمایتـــی معاونـــت علمـــی و فناوری ر
بـــرای حمایـــت از ثبـــت اختراعـــات و کمک به فرآیند توســـعه فناوری، 

ترویج و تجاری ســـازی پایان نامه های حوزه فناوری راهبردی شـــناخته 
می شـــود. درواقـــع ایـــن موضـــوع به عنوان مشـــوقی برای دانشـــجویان و 
بـــردی و نیازمحور  فارغ التحصیـــان در راســـتای ارائه پایان نامه های کار
است. فن تز سه هدف کلی داشته که شامل حفاظت از دستاوردهای 
فناورانـــه دانشـــجویان، ترویج انجـــام پایان نامه ها در حوزه فناوری های 
جهت ســـاز و کمک به توســـعه فناوری و تجاری سازی پایان نامه های 

مســـتعد اســـت. دانش آموختگان مقطع ارشـــد و دکتری حرفه ای که از 
پایان نامه و دانشجویان مقطع دکتری تخصصی که از پروپوزال خود دفاع 
کردند یا پژوهشگران پسادکتری که مقاله ای منتشر کرده اند مخاطب این 
رویداد حمایتی بوده اند. »فرهیختگان« با سه برگزیده این رویداد در دو 
حوزه علوم پزشکی و فنی مهندسی درباره طرح ارائه شده و چالش هایی 

که در طول راه با آن دست وپنجه نرم کرده اند گفت وگو کرده است. 

برگزیدگان نخستین رویداد فن تز در گفت وگو با »فرهیختگان« از مسیر تبدیل پایان نامه به یک محصول کاربردی گفتند

فن تز   مقاله محوری  را ضربه می کند؟ 

می خواستم به محصولی برسم که اثری در جامعه داشته باشد
محصول: نانوفیلتر کامپوزیتی و جذب آلاینده  افراد سیگاری 

لتحصیـــل  غ ا ر فا  ، یـــی ضا ر ضـــا  ر
ی  کارشناسی ارشد رشته نانوتکنولوژ
پزشـــکی از دانشـــگاه علوم پزشکی 
تبریز که مقطع کارشناســـی را نیز در 
رشـــته مهندسی بهداشت و محیط 
در دانشـــگاه علـــوم پزشـــکی زنجان 
یداد فن تز  گذرانده اســـت، نفر اول رو
( شـــد. رضایی برای توســـعه طرح خود به ســـتاد  ) یا صاحب طرح برتر
ی نانو معرفی شد. او که در حال حاضر در مرکز بهداشت  توسعه فناور
شهرستان نهاوند مشغول به کار است درمورد طرح کاربردی خود گفت: 
یتـــی بود که جهت جـــذب و کاهش  »طـــرح مـــن یـــک نانوفیلتر کامپوز
ی  لاینده های محیطی در محیط های بسته طراحی شد. اولویت ما رو آ
لاینده های مربوط به ســـیگار اســـت که خوشبختانه عملکرد  جذب آ
لاینده ها بســـیار مطلوب گزارش شـــده اســـت.« او  آن در جـــذب ایـــن آ
بـــرد این نانوفیلتر عنوان کرد: »نانو فیلتر ما می تواند در تمام  دربـــاره کار
شاخه ها اثرگذار باشد. چیزی که ما در آزمایش خودمان به آن برخوردیم 
لاینده های  ی بحث آ ی آن پژوهش و آزمایش انجام دادیم بیشتر رو و رو
آلـــی معطـــوف بود کـــه ببینیم چگونه می توان آن را ســـاخت و اینکه آیا 
، درخصوص  لاینده ها موفق باشـــد یا خیـــر می توانـــد در جـــذب ایـــن آ
یداد  لاینده های معدنی نیز این پژوهش ها را انجام دادیم.« نفر اول رو آ

فن تز درمورد ایده خود بیان کرد: »ایده این محصول با شغل من مرتبط 
کـــه من همان طور که گفتم بازرس مرکز بهداشـــت هســـتم و از  بـــود چرا
کن  کارگاه ها و کارخانجات و معادن بازدید دارم. همچنین در این اما
قطعا باید با کارگرهایی که مشـــغول به کار هســـتند در ارتباط مســـتقیم 
یه  این افراد می شـــود  باشـــم، در نتیجه می بینیم که چه چیزهایی وارد ر
و بعدها برایشـــان مشکل ساز اســـت. نکته دیگر برایم بحث فضاهای 
ی در آنجا حضور دارند و زندگی  محصور یا خانه هایی که افراد سیگار
ی زندگی  که افراد یا خانواده ای که با یک فرد سیگار می کنند، بود؛ چرا
لاینده ها در ارتباط  می کنند یا در معرض این دود قرار می گیرند با این آ
هســـتند و دچار مشـــکلات جدی می شوند. دغدغه ذهنی من بود که 
ی را تحمل  لایندگی ناشی از دود سیگار فرد سیگار چرا باید این افراد آ
کنند و از قبال آن دچار مشـــکلات ریوی و تنفســـی شـــوند؟ درنهایت 
این ایده به ذهن من رســـید که نانوفیلتری را برای جذب دود ســـیگار 
کید بر این که افراد برای تحصیل و دانشگاه  طراحی کنم.« رضایی با تا
وقـــت می گذارند پس قطعا باید خروجی ای داشـــته باشـــند، افزود: »به 
نظـــر مـــن هیچ خروجی بهتر از این نیســـت که به محصولی برســـیم که 
بتواند خدمتی را ارائه داده یا مشکلی را از مردم حل کند. به دلیل این 
تفکر به ســـمت نگارش پایان نامه ای رفتم که منتج به محصول شـــود.« 
بـــردی گفـــت: »مـــا در  او درمـــورد آســـیب های پایان  نامه هـــای غیرکار
یـــم و کمبود ایـــن مقوله در  دانشـــگاه های کشـــور نیـــاز بـــه نقشـــه راه دار

دانشـــگاه ها به دســـت احساس می شـــود. ما از زمانی که وارد دانشگاه 
ی  یادی رو کیدات بسیار ز یاد می شنویم و تا می شـــویم، اســـم مقاله را ز
آن می شـــود، اما اســـم محصول کمتر می آید. یعنی تمام اساتید و تمام 
کســـانی که در دانشـــگاه هستند بیشتر دنبال مقاله اند تا محصول، اما 
ایـــن موضـــوع چنـــدان برای من اهمیتی نداشـــت. چیـــزی که برای من 
بســـیار اهمیت داشـــت این بود که واقعا به یک محصولی برسم و اثری 

در جامعه داشته باشد.«
رضایی به ارائه پیشـــنهاداتی درباره پایان نامه های کاربردی پرداخت و 
گفت: »به نظر من دانشجویان نباید خودشان را محدود به محیط های 
دانشگاه کنند و چیزی که به نظر من اهمیت دارد این است که محیط و 
تی وجود دارد و جای چه موضوعاتی  اطراف خود را ببیند که چه مشکلا
در کشـــور خالی اســـت. یعنی آنها باید اول نیازها را بدانند و بعد از آن 
ی انجام دهند، قدم بگذارند.« نفر اول  در زمینه ای که می خواهند کار
یداد فن تز درمورد حمایت ها توضیح داد: »در ســـطح دانشـــگاه واقعا  رو
مـــورد خاصـــی را ندیدم و برای برخی از آزمایشـــگاه هایی که برای انجام 
ی فیلتر نیاز داشتم با هزینه شخصی جلو رفتم. با این حال  آزمایش رو
یم از اســـاتید و معلمان خودمان  هرچـــه کـــه در این مرحله از زندگی دار
یم. اما خب به صورت کلی جا داشـــت که دانشـــگاه پیگیرتر باشد و  دار
ی  به فعالیت های دانشجویان توجه بیشتری کرده و بتواند سرمایه گذار

نیز در این حوزه داشته باشد.«

نمی خواستم پژوهشی انجام  دهم که صرفا جنبه پژوهشی داشته باشد
محصول: نانوحامل دارورسان

سلمان عبدالله رمضانی، دانشجوی 
ســـال آخر شیمی - دارویی دانشگاه 
علوم پزشـــکی مشـــهد است. او رتبه 
یداد فن تز به دســـت آورد  دوم را در رو
و بـــرای توســـعه طـــرح خود به ســـتاد 
ی و پزشـــکی  یســـت فنـــاور توســـعه ز
دقیـــق ارجاع داده شـــد. رمضانی در 
ی و  توضیح محصول نانوحامل دارورسان بیان کرد: »در حوزه داروساز
ی سرطان است و  ی های شایع، بیمار پزشکی، یکی از مهم ترین بیمار
ی صورت  یادی که در درمان ایـــن بیمار علی رغـــم تلاش هـــای بســـیار ز
گرفته است اما همچنان داروهای شیمی درمانی دارای عوارض جانبی 
و مقاومـــت بـــه درمـــان هســـتند کـــه بـــرای حل ایـــن مشـــکلات یکی از 
یکردهـــای مهـــم، اســـتفاده از نانوعامل هاســـت.« او ادامه داد: »ما در  رو
حقیقت در طرح مان علاوه بر طراحی یک نانوحامل که برای دارورسانی 
هدفمند داروهای شـــیمی درمانی به تومور کاربرد دارد از مولکول هایی 
استفاده کردیم که این مولکول ها به صورت ذاتی، خاصیت سمی برای 

تومور سرطانی داشته باشند. بنابراین نانوحاملی که طراحی شده، هم 
خودش دارای ســـمیت ســـرطانی اســـت و در کنار ســـمیت دارویی و 
شـــیمی درمانی، بـــا دارو رســـانی هدفمنـــد باعث افزایش تاثیـــر درمان و 
کاهـــش مقاومـــت دارویـــی می شـــود.« او درمـــورد ایـــده طراحـــی چنین 
محصولـــی توضیـــح داد: »باید گفت که طراحـــی نانوحامل ها در زمینه 
ی در این زمینه صورت  ســـرطان کار رایجی اســـت و طرح های بســـیار
گرفته است اما هدفمندی چندجانبه درمان می تواند به عنوان حرکت 
در مرزهای دانش در این حوزه باشـــد و به همین خاطر ما ســـعی کردیم 
حاملی را طراحی کنیم که هدفمند باشـــد و اثر بســـزایی در دارودرمانی 
ایجـــاد کنـــد.« رمضانـــی درمـــورد دلیـــل اینکـــه چرا بـــه ســـراغ پایان نامه 
محصول محور رفته، عنوان کرد: »شاید به این دلیل است که مرتبط با 
یادی با بیماران  رشته تخصصی من بود و در هر صورت ما تعامل بسیار ز
یـــم و در حقیقـــت از مشـــکلات بیمـــاران به واســـطه اینکه در رشـــته  دار
یم. من به دنبـــال این بودم تا  گاهی دار ی تحصیـــل می کنـــم، آ داروســـاز
پژوهشی که انجام می دهم صرفا جنبه پژوهشی نداشته باشد و بتواند 
در موضوع سرطان که خاص و مهم است به کار بیاید و عملکرد مفیدی 

 را علی الخصـــوص بـــرای بیمـــاران ایفـــا کنـــد.« دانشـــجوی تخصـــص
کید بر اینکه برای هر هدف بزرگ   شیمی- دارویی دانشگاه مشهد با تا
ابتدا باید زیرساخت هایی ایجاد شود، درباره پایان نامه های غیرکاربردی 
در نظـــام آمـــوزش  عالـــی افزود: »ایجاد زیرســـاخت ها باعث می شـــود تا 
دانشـــجویان بتوانند به ســـمت اهداف خود قدم بردارند. خوشـــبختانه 
ی به  در کشـــور ما این جنبش ایجاد شـــده که ما از ســـمت مقاله محور
ی حرکت کنیم و امیدوارم آینده روشنی پیش رو  سمت محصول محور
داشته باشیم. البته تولید دانش محصول نیز اهمیت دارد و محصول 
باید دارای پشـــتوانه علمی باشـــد.« او در پایان گفت: »به نظر می رســـد 
یم به زودی به صورت  حمایت ها روزبه روز در حال افزایش است. امیدوار
عملـــی نیـــز ایـــن حمایت ها خودش را به خوبی در عرصه علمی نشـــان 
دهد. ممکن است که چالش هایی در این حوزه وجود داشته باشد اما 
همین که این طرح توانسته است به محصول اولیه برسد هم به لحاظ 
یادی کشـــیده شـــده و  ی و هزینه ها زحمات ز زمانی و هم به لحاظ انرژ
یم که در ادامه با حمایت های بیشـــتر چالش ها و مشـــکلات از  امیدوار

یادمان برود یا جبران شود.«

اصرار داشتم که طرحم به تجاری سازی برسد
محصول: کیت تشخیص آهن جایگزین دستگاه های بیوشیمیایی و جذب اتمی

 ، ســـید میر ت  ا د یس ســـا د پر     
فارغ التحصیـــل مقطع کارشناســـی 
 ارشـــد  دانشـــگاه شـــهید بهشتی در 
رشـــته بیوشـــیمی است. او در جمع 
یـــداد حضـــور  و ر یـــدگان دوم  برگز
داشت و جایزه حمایت از فایلینگ

PCT)یـــا معاهـــده بین المللی ثبت 
یداد فن تز و طرح  یافت کرد. میرسید درباره شرکت در رو اختراع( را در
خود توضیح داد: »در فن تز شـــرکت کردم تا طرحی را توســـعه دهم. این 
ی بـــود و کیـــت تشـــخیص آهـــن و فلزات  طـــرح در زمینـــه نانوتکنولـــوژ
ســـنگینی را ســـاختیم و امیـــدوارم بتوانـــم آن را توســـعه دهـــم. در 

آزمایشـــگاه های آنالیز شـــیمیایی و آزمایشگاه های تحقیقاتی می توان 
بـــرد آن ایـــن اســـت که بتوانـــد برخی  از ایـــن کیـــت اســـتفاده کـــرد. کار
المنت هایـــی را تشـــخیص دهـــد تـــا بتوانـــد جایگزیـــن دســـتگاه های 
بیوشیمیایی و دستگاه های جذب اتمی در شرکت ها و صنایع شود. 
قطعا اســـتفاده از کیت به جای دســـتگاه راحت تر است و محل کمی 
را اشغال می کند.« او درباره ایده اولیه طرح کیت تشخیص آهن گفت: 
»ایده اولیه از سمت دانشگاه و استادراهنما به من داده شد. اما مابقی 
و تکمیل این طرح با من و استادراهنما بود.« میرسید با اشاره به اینکه 
ی پایان نامه  خود بوده، بیان کرد: »من بر این  مشتاق به محصول محور
ی برای طرح و محصولم  ی ســـاز کید داشـــتم که حتما تجار موضوع تا
گر ثبت اختراع صورت گرفت آن را دانش بنیان کنیم.  صورت بگیرد تا ا

یان بـــه پایان نامه هـــای  بـــاره عـــدم رجـــوع دانشـــجو کـــه در نکتـــه ای 
محصول محور یا کاربردی وجود دارد این است که راه طولانی و سختی 
گر دانشـــجویی نخواهد این مسیر  در پیش خواهند داشـــت. در عمل ا
را طـــی کنـــد می توانـــد کمـــی زودتر از دانشـــجویانی که به دنبـــال تولید 
محصول هســـتند از دانشـــگاه فارغ التحصیل شـــود.« فارغ التحصیل 
مقطع کارشناسی ارشـــد دانشـــگاه شهید بهشـــتی درباره حمایت های 
صورت گرفته در راســـتای انجام این طرح افزود: »آزمایشـــگاه و مراحل 
اولیـــه در همیـــن دانشـــگاه خودمان انجام شـــد و مابقـــی مراحل آن در 
پژوهشـــگاه ژنتیک صورت گرفت. با توجه به مســـیری که در رسیدن به 
این محصول طی کردم باید بگویم که خوشـــبختانه حمایت خوبی از 

ما صورت گرفت.«

 برگزاری رویداد فن تز 
برای اولین بار در کشور

یـــر نظـــر کانون  ایـــن جشـــنواره امســـال و بـــرای اولین بـــار ز
ی و  یـــت دارایی های فکـــری و معاونت علمی، فناور مدیر
ی آن  اقتصاد دانش بنیان برگزار شد. دست اندرکاران برگزار
یافت کردند،  در ابتدای راه و در شـــهریورماه مقالات را در
یابـــی اولیه، یکـــم مهرماه برای پذیرفته شـــدگان  پـــس از ارز
ینگـــی ترتیب داده شـــد. پانزدهم مهرماه  مرحلـــه اول منتور
یابـــی ماهـــوی را انجـــام دادند و هشـــتم آبان ماه نیز  نیـــز ارز
یداد در انستیتو  یدگان مرحله دوم اعلام و اختتامیه رو برگز
ی، رئیس پژوهش های  ، بـــا حضور بابک نگاهـــدار پاســـتور
، رئیس مرکز توســـعه تحقیقات  مجلس و شـــقایق حق جو
ی وزارت بهداشـــت  راهبـــردی معاونت تحقیقات و فناور
یـــدگان ایـــن طـــرح 11 نفـــری بودند که  معرفـــی شـــدند. برگز
یدگان به  به ســـه دســـته تقســـیم می شـــوند. دســـته اول برگز
ســـتادهای مرتبـــط ذیل معاونت برای توســـعه طرح ارجاع 
یدگان دوم جایزه حمایت  داده شـــدند. دســـته دوم یا برگز
یافت  از فایلینـــگPCT یـــا ثبت  اختـــراع بین المللـــی را در
کردنـــد. دســـته ســـوم نیـــز جایـــزه حمایت از ثبـــت اختراع 

یافت کردند.  داخلی را در

برادر ارجمند، جناب آقای ایمانجانی
مدیرمسئول محترم روزنامه فرهیختگان

با سلام و احترام
گزارشـــی بـــا عنـــوان »برنامه هفتـــم علیه ۴۰ درصد آموزش عالی؛ چـــرا طراحان برنامه 
توسعه به دانشگاه آزاد پشت کرده اند؟« مورخ 1۴۰2/7/12 در آن روزنامه منتشر شده؛ 
مقتضی است بر اساس ماده 23 قانون مطبوعات و به منظور رفع ابهام و روشن شدن 
افکار عمومی، دســـتور فرمایید این پاســـخ در همان صفحه با همان فونت و اندازه 

و با تیتر ذیل دراسرع وقت در آن روزنامه منتشر شود. 

استفاده از ظرفیت های بخش غیردولتی از جمله دانشگاه آزاد 
اسلامی در برنامه هفتم توسعه، دیده شده است

ضمن قدردانی از طرح دیدگاه های نویسنده محترم آن روزنامه درباره برنامه هفتم 
گاهی می رساند: برخی از انتقادها و موضوع های اشاره شده در گزارش،  توسعه، به آ

مواردی است که طی بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در کمیسیون تلفیق مجلس 
شـــورای اســـلامی بـــه برنامه هفتم، اضافه شـــده اســـت. محـــور از کل پایان نامه ها و 

رساله ها، مفاد ماده )93( و تبصره ماده )97( اشاره نمود. 
همچنین در پاسخ به ادعای مطرح شده مبنی بر اینکه لایحه برنامه هفتم توسعه، 
منجر به محدود شدن مجموعه آموزش عالی کشور شده و یا بی توجهی به ظرفیت 
دانشگاه آزاد اسلامی را در پی داشته، می توان به بند )ث( ماده )96( لایحه برنامه 
هفتم توســـعه اشـــاره کرد. ایـــن بند، تایید کننـــده موضوع اســـتفاده از ظرفیت های 
بخـــش غیردولتـــی کـــه دانشـــگاه آزاد اســـلامی نیز جزئی از آن محســـوب می شـــود، 
می باشـــد. بنابرایـــن اعـــلام بی توجهـــی به ظرفیت دانشـــگاه آزاد اســـلامی در برنامه 

هفتم، جای تامل دارد.
در حوزه دانشجویان بین الملل نیز ادعا شده است که بیشترین تعداد دانشجویان 
بین الملل کشور به زیرنظام دانشگاه آزاد اسلامی تعلق دارد و با وجود این شرایط در 
متن بند )ب( ماده )98( لایحه برنامه هفتم توســـعه، دانشـــگاه آزاد اسلامی سهمی 

کید  در توسعه حوزه بین الملل آموزش عالی ندارد. در خصوص این ادعا، ضمن تا
بـــر لـــزوم دیـــده شـــدن فعالیت ها و ظرفیت های دانشـــگاه آزاد اســـلامی در توســـعه 
، علاوه بر اینکه هیچ سهمی  ی است که در متن بند مذکور بین الملل، لازم به یادآور
برای بخش دولتی و غیردولتی وجود نداشـــته، اشـــاره صریحی به بخش غیردولتی 
جهت بهره مندی کشـــور از ظرفیت آن بخش شـــده است.همچنین درباره ادعای 
مطرح شده درخصوص عدم بهره مندی دانشگاه آزاد اسلامی از تسهیلات مختلف 
قانونی و از جمله در بند )پ( ماده )96( لایحه برنامه ششم توسعه، مبنی بر استفاده 
ک در اختیار خود  از تسهیلات بانک های عامل و البته از محل توثیق اموال و املا
به منظور تکمیل طرح های تملک دارایی های سرمایه ای، شایان ذکر است که بند 
)پ( ماده )96( در مجلس شـــورای اســـلامی به لایحه برنامه هفتم توســـعه، اضافه 
شده است. ضمن آنکه دانشگاه آزاد اسلامی به جهت غیر دولتی بودن برای اخذ 

تسهیلات از نظام بانکی، نیازمند قانون نیست.
مرکز روابط عمومی و امور بین الملل

جوابیه

استفاده از ظرفیت  
 دانشگاه آزاد 

در برنامه هفتم 
دیده شده است

فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 


